
Parlament České republiky
POSLANECKÁ  SNĚMOVNA

2022
9. volební období

Z Á P I S

ze 7. schůze
zahraničního výboru

konané 31. března 2022



Přítomni: poslankyně E. Decroix, J. Pokorná Jermanová, poslanci V. Balaš, J. Bašta, P. Beitl, M.
Benda, O. Benešík, J. Bžoch, T. Kohoutek, J. Kubík, O. Lochman, M. Ratiborský, J. Strýček, M.
Ženíšek 

Omluveni: poslankyně Urbanová, poslanci J. Bělor, J. Horák, J. Kobza, H. Okamura, K. Rais

NÁVRH POŘADU SCHŮZE: 

9.00 hodin
1. Bezpečnostní aspekty pozice Číny k válce na Ukrajině

uvede: Mgr. Jiří Kozák, náměstek ministra zahraničních věcí
zpravodaj: posl. M. Ženíšek

9.50 hodin 
2. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s

ratifikací  Dohoda  mezi  Českou  republikou  a  Korejskou  republikou  o  leteckých  službách
/sněmovní tisk 89/

uvede: Ing. Jan Sechter, náměstek ministra dopravy
zpravodaj: posl. P. Beitl

3. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu ČR k vyslovení souhlasu s přijetím Prohlášení
některých evropských vlád o fázi využívání nosných raket Ariane, Vega a Sojuz z Vesmírného
střediska Guyana ve znění změn přijatých dne 4. prosince 2017 /sněmovní tisk 90/

uvede: Ing. Jan Sechter, náměstek ministra dopravy
zpravodaj: posl. J. Horák

4. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací  Úmluva  o  mezinárodních  Pravidlech  pro  zabránění  srážkám  na  moři,  1972
(COLREG), ve znění pozdějších rezolucí /sněmovní tisk 93/

uvede: Ing. Jan Sechter, náměstek ministra dopravy
zpravodaj: posl. J. Strýček

5. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací Dohoda mezi Evropskou unií a jejími členskými státy na jedné straně a Arménskou
republikou na straně druhé o společném leteckém prostoru /sněmovní tisk 133/

uvede: Ing. Jan Sechter, náměstek ministra dopravy
zpravodaj: posl. V. Balaš

6. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací Dohoda mezi Evropskou unií a jejími členskými státy na jedné straně a Ukrajinou
na straně druhé o společném leteckém prostoru /sněmovní tisk 134/

uvede: Ing. Jan Sechter, náměstek ministra dopravy
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zpravodaj: posl. J. Horák

10.45 hodin
7. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s

ratifikací  Dohoda  mezi  Českou  republikou  a  Rakouskou  republikou  o  ukončení  platnosti
Dohody  mezi  Českou  a  Slovenskou  Federativní  republikou  a  Rakouskou  republikou  o
podpoře a ochraně investic, která byla sjednána formou výměny nót /sněmovní tisk 114/

uvede: JUDr. Martina Matejová, Ph.D., náměstkyně ministra financí
zpravodaj: posl. T. Kohoutek

8. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací  Dohoda  mezi  vládou  České  republiky  a  vládou  Švédska  o  změně  a  ukončení
platnosti Dohody mezi Českou a Slovenskou Federativní republikou a Švédským královstvím
o podpoře a ochraně investic,  podepsané 13.  listopadu 1990 v Praze,  která byla sjednána
formou výměny nót /sněmovní tisk 115/

uvede: JUDr. Martina Matejová, Ph.D., náměstkyně ministra financí
zpravodaj: posl. T. Kohoutek

9. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací Smlouva mezi Českou republikou a Republikou San Marino o zamezení dvojímu
zdanění v oboru daní z příjmu a z majetku a o zabránění daňovému úniku a vyhýbání se
daňové povinnosti, která byla podepsána v Římě dne 27. ledna 2021 /sněmovní tisk 120/

uvede: Ing. Mgr. Stanislav Kouba, Ph.D., náměstek ministra financí
zpravodaj: posl. J. Pokorná Jermanová

10. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  České  republiky  k  vyslovení  souhlasu  s
ratifikací Dohoda mezi Českou republikou a Arménskou republikou o usnadnění  aplikace
Evropské úmluvy o vydávání z 13. prosince 1957 (Praha, 9. června 2021) /sněmovní tisk 132/

uvede: Mgr. Richard Krpač, LL.M., náměstek ministra spravedlnosti
zpravodaj: posl. V. Balaš

11. Návrh termínu a pořadu příští schůze

12. Sdělení předsedy

13. Různé

Př.  M. Ženíšek zahájil schůzi v 9.00 hodin. Navrhl, aby ověřovatelem schůze byl posl. J.
Bžoch, s čímž poslanci souhlasili. 

Poslanci poté schválili návrh programu schůze /hlasování 8-0-0/.

1. Bezpečnostní aspekty pozice Číny k válce na Ukrajině

Náměstek ministra zahraničních věcí Mgr.  Jiří Kozák – Čína a Rusko často hlasují stejně
v OSN, ale sledují spíše vlastní pragmatické zájmy. Žádná ze stran nikdy otevřeně nepodpořila toho
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druhého v citlivých tématech, jako je například Krym či Jihočínské moře. Jak Čína, tak Rusko jsou
dezinformačními velmocemi. 

Stěžejním dokumentem čínsko-ruské spolupráce je Společné prohlášení přijaté při setkání
prezidentů Putina a Si na okraj olympijských her v Pekingu dne 4. 2. 2022. Text dokumentu je pro
demokratický svět znepokojivý v mnoha ohledech, především ale proto, že zpochybňuje existující
mezinárodní  řád založený na pravidlech a  volá po vytvoření  nových globálních  mechanismů –
například  v kontrole  internetu.  Pro  evropskou  bezpečnostní  architekturu  je  nebezpečná
revizionistická zmínka o návratu k uspořádání světa po druhé světové válce. 

Válka na Ukrajině představuje pro čínsko-ruské vztahy největší zatěžkávací zkoušku v jejich
moderních  dějinách.  Je  pravděpodobné,  že  Putin  s předstihem  informoval  čínského  partnera  o
plánované rychlé a bezbolestné operaci na východě Ukrajiny. Realita patrně zaskočila oba. Ruská
agrese proti Ukrajině postavila čínskou diplomacii do mimořádně obtížné situace - chtěla by svého
blízkého partnera podpořit, na druhou stranu musí být opatrná, neboť nezasahování do teritoriální
celistvosti suverénních států a odpor proti odstředivým silám jsou pilířem čínské zahraniční politiky
již několik desítek let. Čína si úzkostlivě buduje image budovatele mírové spolupráce, není tedy pro
ni snadné otevřeně podpořit útočnou válku. Taktéž je nutné zmínit, že předválečná Ukrajina byla
pro Čínu velmi důležitým obchodním partnerem.

Kvůli Putinově agresi se čínská diplomacie ocitla ve schizofrenní situaci. Peking odmítá
hovořit  o  agresi,  z eskalace  situace  obviňuje  především NATO a USA či  obecně Západ.  Obětí
konfliktu  v čínském  pojetí  není  jen  Ukrajina,  ale  i  Rusko.  Peking  sice  zdůrazňuje,  že  státní
suverenita je nenarušitelná, ale dodává, že případ Ukrajiny je dějinně specifický. Odmítá sankce
uvalené na Rusko a především vyzývá k vytvoření nové světové bezpečnostní architektury, která by
měla dle představ Pekingu být založena na inkluzivnosti, dialogu a udržitelnosti a především by
byla bez NATO. 

Zatímco směrem navenek Čína svá stanoviska formuluje velmi opatrně,  směrem dovnitř
státní  cenzura  jednoznačně  a  bezvýhradně  přejímá  ruskou  rétoriku,  a  to  včetně  ruských
dezinformačních  kampaní  o  údajném vývoji  amerických  chemických  a  biologických  zbraní  na
Ukrajině. Pro Peking je také důležité hlídat vnitřní debatu a úzkostně se vyhýbat možným domácím
paralelám s ruským uznáním odštěpeneckých republik. Podpora separatismu v Donbasu a Luhansku
by totiž mohla být dávána do souvislostí s čínským bojem proti údajnému separatismu Tchaj-wanu. 

Existuje několik teoretických scénářů vývoje budoucích rusko-čínských vztahů. Ze všech
vychází Rusko jako oslabený partner. O tom, že Čína bude skrytě Putina podporovat, není pochyb,
lze očekávat, že Rusku alespoň částečně umožní obcházet ekonomické sankce, nicméně jen do té
míry, dokud to bude pro Čínu výhodné. Včerejší schůzka mezi ministry zahraničí Ruska a Číny
v Pekingu pravděpodobně nic nového nepřinese.

V  obecné  rozpravě  vystoupili  poslanci  J.  Bžoch,  P. Beitl,  V. Balaš,  M.  Ženíšek  a  O.
Lochman.  Na jejich  dotazy  odpovídal  nám.  J.  Kozák a  zástupce  ředitelky  odboru států  Asie  a
Pacifiku MZV David Steinke.   

V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj  M. Ženíšek usnesení, které bylo přijato /usn. č. 26,
hlasování 14-0-0/. 

Po úvodním vystoupení  náměstka ministra zahraničních věcí Mgr. Jiřího Kozáka, zpravodajské
zprávě posl. PhDr. Marka Ženíška, Ph.D. a po rozpravě

zahraniční výbor

b e r e  n a  v ě d o m í   informaci zástupce Ministerstva zahraničních věcí.
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14. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Dohoda  mezi  Českou  republikou  a  Korejskou  republikou  o  leteckých
službách /sněmovní tisk 89/

Náměstek  ministra  dopravy Ing.  Jan  Sechter -  vztahy  mezi  ČR a Korejskou  republikou
v oblasti civilního letectví jsou upraveny mezinárodní dohodou z roku 1990, která byla několikrát
změněna. Tento návrh představuje novou dohodu, která byla projednána už předchozí vládou v září
2019,  a dokonce  byla  podepsána.  Text  dohody  je  v souladu  s ústavním  pořádkem  a ostatními
součástmi právního řádu České republiky včetně závazků vyplývajících z členství České republiky
v Evropské unii. 

Nová dohoda přináší  především jistotu pro přímé letecké  spojení  mezi  Prahou a Soulem
i další  možnosti  spolupráce  leteckých  dopravců  obou  stran.  Přispívá  tím  k dalšímu  rozvoji
současných velmi dobrých vztahů obou zemí a našemu hospodářskému rozvoji. 

Zpravodaj P. Beitl - Korejská republika představuje významného obchodního partnera České
republiky. Přímé letecké spojení je předpokladem pro další  prohlubování spolupráce.  Sjednáním
dohody se vytváří nový právní rámec odpovídající současným standardům v mezinárodní letecké
dopravě a přinášející  jistotu pro přímé letecké spojení,  ale i další možnosti  spolupráce leteckých
dopravců obou stran. Sjednání dohody nevyžaduje změny v českém právním řádu a její provádění
nebude mít  dopad na výdaje státního rozpočtu.  Administrativní  a správní  výdaje budou hrazeny
z rozpočtu odpovídajících ministerstev a Úřadu pro civilní letectví. Podepsání dohody by se mělo
maximálně urychlit. 

V obecné rozpravě vystoupil posl. V. Balaš a nám. J. Sechter. 
V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj  P. Beitl usnesení, které poslanci přijali  /usn. č. 27,

hlasování 13-0-0 je zachyceno v příloze/. 

Po odůvodnění náměstka ministra dopravy Ing. Jana Sechtera, zpravodajské zprávě posl.
Ing. Petra Beitla a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k ratifikaci Dohody mezi Českou republikou a Korejskou republikou
o leteckých službách;

II. p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.
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15. Vládní  návrh,  kterým  se  předkládá  Parlamentu  ČR  k  vyslovení  souhlasu  s  přijetím
Prohlášení některých evropských vlád o fázi využívání nosných raket Ariane, Vega a
Sojuz z Vesmírného střediska Guyana ve znění změn přijatých dne 4. prosince 2017
/sněmovní tisk 90/

Náměstek ministra dopravy Ing. Jan Sechter  - smlouva je důležitá pro české firmy, protože
dohoda ustavuje zapojení českých firem. Jeden z nejdůležitějších odstavců hovoří právě o způsobu
zapojení Česka do celého projektu. Přímý dopad souhlasu se smlouvou tedy znamená, že i českým
firmám, které se podílely na celém projektu ESA, bude příslušet podíl na následném využívání. Je
to oblast, ve které je Česká republika jednou z důležitých partnerů, je to jedna z věcí, která obrací
pohled na Českou republiku od levné montovny směrem ke státům, kde vznikají inovace, kde se
vytváří vysoká přidaná hodnota. 

Pokud by nedošlo k přijetí nového prohlášení, mohly by ve fázi využívání těchto raket, tedy
při jejich běžném provozu, být české firmy v dodavatelském řetězci nahrazeny zahraničními, které
by prosadily státy s tradičně silným kosmickým průmyslem. Nové prohlášení zajišťuje, že české
firmy budou moci na komerční bázi dodávat komponenty pro nosné rakety Ariane a Vega po celou
dobu jejich využívání či po dobu platnosti prohlášení. 

Zpravodaj J. Horák byl na schůzi omluven. 
Zastoupil  jej  posl.  O.  Benešík -  ČR poskytuje  zajímavé  technické  zázemí  pro  vesmírný

výzkum. Na začátku války na Ukrajině ruská strana vyhrožovala, že odpojí své moduly. Je pravda, že
to byla spíše technologická válka, jelikož technicky je to nemožné?

Nám.  J.  Sechter  –  je  to  součást  propagandistického  tažení.  Bez  mezinárodní  globální
spolupráce není  provoz na vesmírných drahách možný.  Pokud jeden nebude participovat,  nebude
fungovat pro nikoho.   

V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj  O. Benešík usnesení, které poslanci přijali  /usn. č.
28, hlasování 14-0-0 je zachyceno v příloze/. 

Po odůvodnění náměstka ministra dopravy Ing. Jana Sechtera, zpravodajské zprávě posl.
Mgr. Ondřeje Benešíka a po rozpravě

zahraniční výbor
I.  d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k přijetí  Prohlášení  některých evropských vlád  o fázi  využívání
nosných  raket  Ariane,  Vega  a  Sojuz  z  Vesmírného  střediska  Guyana  ve  znění  změn
přijatých dne 4. prosince 2017;

IV. p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

V. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.
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16. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací Úmluva o mezinárodních Pravidlech pro zabránění srážkám na moři, 1972
(COLREG), ve znění pozdějších rezolucí /sněmovní tisk 93/

Náměstek  ministra  dopravy Ing.  Jan  Sechter  -  Úmluva  COLREG  patří  mezi  vůbec
nejvýznamnější mezinárodní úmluvy pro pohyb plavidel na moři. Jsou to základní pravidla pro to,
aby nedocházelo ke srážkám. S ohledem na to, že v tuto chvíli lodní doprava na mořích přepravuje
80  -  90 %  nákladů  a stále  roste,  vytvoření  takových  jednotných  pravidel  představuje  jednu
z důležitých podmínek pro zajištění bezpečnosti. Přestože pod českou vlajkou se v tuto chvíli žádná
námořní obchodní loď neplaví, České republiky se to týká, protože musí být součástí dohod. Pod
českými vlajkami se plaví stovky jachet na světových mořích.

Ratifikace úmluvy COLREG včetně příloh, ve znění pozměňovacích rezolucí, je nezbytná
z důvodu zajištění  obecné bezpečnosti  námořní plavby a také z důvodu naplnění závazků České
republiky,  které  jí  plynou  z členství  v příslušné  mezinárodní  organizaci  a zároveň  z členství
v Evropské unii  v souvislosti  s plněním požadavků jednotného prosazování  práva v mezinárodní
námořní dopravě. 

Zpravodaj J. St  rýček – úmluva byla předložena již minulé Sněmovně, nicméně se nepodařilo
ji doprojednat. Je platná od roku 1977 a ve stejném roce k ní přistoupila i tehdejší ČSSR, ale pouze
jako  k vládní  smlouvě.  V kombinaci  s rozdělením federace  a vznikem České  republiky  je  nyní
potřeba úmluvu spolu s dalšími asi  zhruba sedmi novelizacemi dodatečně ratifikovat  a následně
vyhlásit ve Sbírce mezinárodních smluv. 

Přestože v současné době nevyužívá žádná námořní obchodní loď možnost registrace nebo
plavby pod vlajkou ČR, je ratifikace této úmluvy významná pro plavbu námořních jachet zapsaných
v námořním rejstříku ČR a rekreačních plavidel plujících na moři pod vlajkou ČR. 

Například chorvatská strana uznala jednostranně průkazy vydávané Ministerstvem dopravy
pro půjčování námořních rekreačních plavidel pro plavbu na moři v Chorvatsku a právě i z toho
důvodu  je  velmi  významné,  aby  jachtaři,  kterým  vydalo  Ministerstvo  dopravy  mezinárodní
kvalifikační doklady, měli možnost detailního seznámení se s textem v českém jazyce, zvlášť když
je Česká republika smluvní stranou takovéto úmluvy.

V obecné rozpravě vystoupili posl. O. Lochman, posl. V. Balaš a nám. J. Sechter. 
V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj J. Strýček usnesení, které poslanci přijali /usn. č. 29,

hlasování 14-0-0 je zachyceno v příloze/.

Po  odůvodnění  náměstka  ministra  dopravy  Ing.  Jana  Sechtera,
zpravodajské zprávě posl. Ing. Jiřího Strýčka a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k  ratifikaci  Úmluvy  o  mezinárodních  Pravidlech  pro  zabránění
srážkám na moři, 1972 (COLREG), ve znění pozdějších rezolucí;

II. p o v ě ř u j e  předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu 
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.
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17. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Dohoda  mezi  Evropskou  unií  a  jejími  členskými  státy  na jedné straně a
Arménskou republikou na straně druhé o společném leteckém prostoru /sněmovní tisk
133/
Náměstek ministra  dopravy Ing.  Jan Sechter -  dohoda má za cíl  jednotně upravit  oblast

civilní  letecké  dopravy  mezi  Evropskou  unií  a Arménií  tím,  že  nahradí  příslušná  ustanovení
stávajících  dvoustranných  leteckých  dohod  mezi  jednotlivými  členskými  státy  Evropské  unie
a Arménií,  včetně  té  mezi  Českou republikou a Arménií  z roku 2010. Dohoda vytváří  společný
liberalizovaný přepravní trh s novými příležitostmi pro letecké dopravce, což přirozeně přispívá ke
zlepšení nabízených služeb a vytvoření spravedlivého a konkurenčního prostředí. 

Zpravodaj  V. Balaš -  cílem dohody  je  oboustranný  rozvoj  letecké  dopravy. Proto  bude
postupně  harmonizována  arménská  právní  úprava  s předpisy  Evropské  unie,  zejména  v oblasti
bezpečnosti  provozu  a provozních  podmínek  a technického  standardu  letadel  a také  z hlediska
ochrany spotřebitele a dalších.  Dohoda vytvoří společný přepravní trh s novými příležitostmi pro
stávající i nové letecké dopravce, což by mělo přispět ke zlepšení nabízených služeb pro cestující. 

V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj V. Balaš usnesení, které poslanci přijali /usn. č. 30,
hlasování 13-0-0 je zachyceno v příloze/.

Po odůvodnění náměstka ministra dopravy Ing. Jana Sechtera, zpravodajské zprávě posl.
Doc. JUDr. Vladimíra Balaše, CSc. a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k ratifikaci Dohody mezi Evropskou unií a jejími členskými státy na
jedné straně a Arménskou republikou na straně druhé o společném leteckém prostoru;

II. I I .  p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

18. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Dohoda  mezi  Evropskou  unií  a  jejími  členskými  státy  na jedné straně a
Ukrajinou na straně druhé o společném leteckém prostoru /sněmovní tisk 134/

Náměstek ministra dopravy Ing.  Jan Sechter - dohoda je jedním z důkazů, že Ukrajina to
s přibližováním  k Evropské  unii  myslí  velmi  vážně.  Svědčí  o tom  rychlost,  s jakou  ukrajinský
parlament dohodu ratifikoval. Stalo se to již 17. února 2022, tedy pouhý týden před zahájením ruské
vojenské  agrese  vůči  Ukrajině.  Rychlá  ratifikace  této  dohody  v České  republice  může  být
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pozitivním krokem vůči Ukrajině z naší strany, byť samozřejmě krokem, který v této chvíli, kdy na
Ukrajině  probíhají  těžké  boje  a její  vzdušný  prostor  je  uzavřen,  není  krokem  nijak  zásadním.
Nicméně  o to  větší  význam  může  mít  v okamžiku,  kdy  konflikt  pomine,  Rusko  se  stáhne
z okupovaného území  a v brzké budoucnosti bude tak možné rychle navázat spolupráci a postoupit
v obnově válkou poničené země.

Zpravodaj J. Horák byl na schůzi omluven. 
Zastoupil jej posl. O. Benešík - na Ukrajině má řada českých podniků v této oblasti aktivity,

v ČR je velká ukrajinská menšina.  V tomto případě může ČR z dohody pouze profitovat.  Jde o
standardní  smlouvu,  která  byla  dojednávána  před  válkou.  Současná  válka  na  území  Ukrajiny
pravděpodobně nemá na dohodu dopady. Předpokládá, že na Ukrajině bude klid a mír.

V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj  O. Benešík usnesení, které poslanci přijali  /usn. č.
31, hlasování 13-0-0 je zachyceno v příloze/.

Po odůvodnění náměstka ministra dopravy Ing. Jana Sechtera, zpravodajské zprávě posl.
Mgr. Ondřeje Benešíka a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k ratifikaci Dohody mezi Evropskou unií a jejími členskými státy na
jedné straně a Ukrajinou na straně druhé o společném leteckém prostoru;

II. p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

Vzhledem k časovému prostoru navrhl př. M. Ženíšek, aby byly předřazeny body 11, 12 a 13,
s čímž poslanci souhlasili.

11. Návrh termínu a pořadu příští schůze

Př. M. Ženíšek - další řádná schůze výboru je naplánována na 5. května. V případě nutnosti
svolání mimořádné schůze bude komunikovat s místopředsedy.  

12. Sdělení předsedy

Př.  M. Ženíšek - z klubu STAN přišla nominace poslankyně  Jarmily Levko do podvýboru
zahraničního výboru pro rozvojovou spolupráci. Navrhl tedy usnesení, které poslanci přijali /usn. č.
36, hlasování 12-0-0 je zachyceno v příloze/. 

Po úvodním slově předsedy výboru Marka Ženíška a po rozpravě
zahraniční výbor
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 v o l í   poslankyni Jarmilu Levko

členkou podvýboru zahraničního výboru pro rozvojovou spolupráci.

Př. M. Ženíšek - jak již byli  poslanci sekretariátem informováni,  příští  čtvrtek proběhne
přijetí  delegace litevského zahraničního výboru,  která bude vedena předsedkyní výboru  Laimou
Andrikiene.  V delegaci  bude  přítomen  také  bývalý  ministr  zahraničních  věcí  Litvy  Audronius
Ažubalis. Přijetí proběhne formou pracovního obědu, poslanci se mohou hlásit se zájmem o účast. 

Následovaly  informace  části  poslanců  výboru  s ukrajinským  velvyslancem  za  setkání
předsedy Ženíška s následujícími návštěvami: 
- britský ministr pro Evropu a Severní Ameriku James Cleverly
- velvyslankyně Maroka
- velvyslankyně Tuniska
- velvyslankyně Mexika
- velvyslanec Portugalska
- velvyslanec Francie
- velvyslankyně Kanady
- velvyslanec Korejské republiky
- příští týden naplánováno setkání se zástupci Albánie, Nizozemska a Finska
- proběhlo online jednání s předsedou španělského zahraničního výboru Paú Maria Klosem.
- jednání s českými velvyslanci v Austrálii a Kanadě. 
- příští týden naplánováno setkání s velvyslancem v Iráku 

Minulý pátek 25.3. organizoval polský Sejm setkání předsedů zahraničních výborů. Závěry
setkání, jakož i další prohlášení, které v poslední době př. Ženíšek spolupodepsal, jsou k dispozici
na webových stránkách výboru.  

13. Různé

V tomto bodě nikdo nevystoupil.

Zpravodaj  následujících  dvou  smluv  požádal  o  sloučení  projednávání,  s čímž  poslanci
souhlasili. 

7. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Dohoda  mezi  Českou  republikou  a  Rakouskou  republikou  o  ukončení
platnosti  Dohody  mezi  Českou  a  Slovenskou  Federativní  republikou  a  Rakouskou
republikou o  podpoře a  ochraně  investic,  která  byla  sjednána formou výměny nót
/sněmovní tisk 114/

8. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací Dohoda mezi vládou České republiky a vládou Švédska o změně a ukončení
platnosti  Dohody  mezi  Českou  a  Slovenskou  Federativní  republikou  a  Švédským
královstvím o podpoře a ochraně investic, podepsané 13. listopadu 1990 v Praze, která
byla sjednána formou výměny nót /sněmovní tisk 115/
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Náměstkyně ministra financí JUDr. Martina Matejová, Ph.D. -  oba dva body jsou identické.
Evropský soudní dvůr Evropské unie rozhodl, že součástí investičních dohod uvnitř Evropské unie
nesmí  být  rozhodčí  doložky.  Díky  tomu,  že  některé  státy  nechtěly  přistoupit  na  multilaterální
jednání, je nutné dohody sjednávat individuálně. Evropská komise zahájila vyšetřování těch států,
které ještě dohody nesjednaly. V případě neratifikace by mohly být vůči ČR zahájeny nové žalobní
nároky ze strany zahraničních investorů, což má potenciál státní rozpočet zatěžovat. Díky ratifikaci
dohod splníme všechny povinnosti, České republice nebude hrozit postih.  

Zpravodaj T. Kohoutek - po vstupu ČR do EU se staly dohody o ochraně a podpoře investic
uzavřené mezi členskými státy EU nekompatibilní s právem EU a Evropská komise tedy doporučila
členským státům Evropské unie, aby zvážily další platnost těchto dvoustranných smluv o ochraně
a podpoře investic. 

Dalším podnětem z poslední doby, který urychlil proces ukončování platnosti těchto smluv,
bylo  rozhodnutí  Soudního  dvora  Evropské  unie  ve  věci  Achmea  ze  dne  6. března 2018,  který
judikoval, že tyto rozhodčí doložky obsažené v těchto smlouvách jsou v rozporu s unijním právem.
5. května 2020  v Bruselu  byla  podepsána  mnohostranná  Dohoda  o ukončení  platnosti
dvoustranných dohod o investicích mezi členskými státy Evropské unie, kdy k podpisu této dohody
však nepřistoupily všechny členské státy Evropské unie. Mezi těmi, které nepřistoupily, bylo mimo
jiné Rakousko i Švédské království. S ohledem na to je tedy potřeba tyto dohody ukončit formou
dvoustranných nót. Dohody nebudou mít vliv na státní rozpočet a jsou zcela v souladu s ústavním
pořádkem a právním řádem České republiky i s evropským právem.

V obecné rozpravě vystoupil posl. V. Balaš a nám. M. Matejová. 
V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj T. Kohoutek usnesení k sněmovnímu tisku 114, které

poslanci přijali /usn. č. 32, hlasování 9-0-1 je zachyceno v příloze/.

Po  odůvodnění  náměstkyně  ministra  financí  JUDr.  Martiny  Matejové,  Ph.D.,
zpravodajské zprávě posl. Mgr. Tomáše Kohoutka, MBA  a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k  ratifikaci   Dohody  mezi  Českou  republikou  a  Rakouskou
republikou o ukončení platnosti Dohody mezi Českou a Slovenskou Federativní republikou
a Rakouskou republikou o podpoře a ochraně investic, která byla sjednána formou výměny
nót;

II. p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

Poté  navrhl  zpravodaj  T.  Kohoutek  usnesení  ke  sněmovnímu  tisku  115,  které  poslanci
přijali /usn. č. 33, hlasování 11-0-1 je zachyceno v příloze/.
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Po  odůvodnění  náměstkyně  ministra  financí  JUDr.  Martiny  Matejové,  Ph.D.,
zpravodajské zprávě posl.  Mgr. Tomáše Kohoutka, MBA  a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k ratifikaci Dohody mezi vládou České republiky a vládou Švédska o
změně a ukončení platnosti Dohody mezi Českou a Slovenskou Federativní republikou a
Švédským  královstvím  o  podpoře  a  ochraně  investic,  podepsané  13.  listopadu  1990  
v Praze, která byla sjednána formou výměny nót;

II. p o v ě ř u j e  předsedu  výboru,  aby  toto  usnesení  předložil  předsedkyni  Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

19. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Smlouva  mezi  Českou  republikou  a  Republikou  San  Marino  o  zamezení
dvojímu zdanění v oboru daní z příjmu a z majetku a o zabránění daňovému úniku a
vyhýbání  se  daňové  povinnosti,  která  byla  podepsána  v  Římě  dne  27.  ledna  2021
/sněmovní tisk 120/

Náměstek  ministra  financí Ing.  Mgr.  Stanislav  Kouba,  Ph.D.  -   v  této  chvíli  má  ČR
uzavřenou smlouvu o zabránění dvojímu zdanění s 93 státy. Dalších pět je připraveno k podpisu
a další  desítky smluv se vyjednávají.  Smlouva odpovídá všem standardům smlouvy o zabránění
dvojímu zdanění.  S Republikou  San Marino je  obchodní  výměna  poměrně  malá.  Motivem pro
ratifikaci je také fakt,  že ještě nedávno bylo San Marino vnímáno jako daňový ráj. ČR bude mít
tudíž potenciál nekalé daňové praktiky rozkrýt. 

Zpravodajka  J.  Pokorná  Jermanová -  smlouva  zajišťuje  rovné  soutěžní  podmínky  pro
organizace a občany obou smluvních států tím, že upravuje zásadu rovného nakládání a umožňuje
neformální řešení sporů při jejím výkladu a provádění, rovněž tak výměnu informací v kontextu
daní  všeho  druhu  a pojmenovávání  mezi  příslušnými  úřady  smluvních  států,  a to  v souladu
s mezinárodně  uznávanými  standardy  vypracovávanými  na  úrovni  OECD  a podporovanými
například G20.

V obecné  rozpravě  vystoupil  posl.  T.  Kohoutek a  spolupracovník  nám.  Kouby  Jiří
Kostohryz. 

V podrobné rozpravě navrhla zpravodajka  J. Pokorná Jermanová usnesení, které poslanci
přijali /usn. č. 34, hlasování 11-0-0 je zachyceno v příloze/.

 

Po odůvodnění náměstka ministra financí Ing. Mgr. Stanislava Kouby, zpravodajské
zprávě posl. Ing. Jaroslavy Pokorné Jermanové  a po rozpravě
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zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á   s o u h l a s  k ratifikaci Smlouvy mezi Českou republikou a Republikou
San Marino  o  zamezení  dvojímu zdanění  v  oboru  daní  z  příjmu  a  z  majetku  a  o
zabránění daňovému úniku a vyhýbání se daňové povinnosti, která byla podepsána v
Římě  dne  
27. ledna 2021;

II. p o v ě ř u j e  předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodajku  výboru,  aby  na  schůzi  Poslanecké  sněmovny  podala
zprávu  
o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

20. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací  Dohoda  mezi  Českou  republikou  a  Arménskou  republikou  o  usnadnění
aplikace  Evropské úmluvy o  vydávání  z  13.  prosince  1957 (Praha,  9.  června 2021)
/sněmovní tisk 132/

Náměstek  ministra  spravedlnosti  Mgr.  Richard  Krpač,  LL.M.  -   smyslem  sjednávané
Dohody mezi Českou republikou a Arménskou republikou o usnadnění aplikace Evropské úmluvy
o vydávání je řešení případů, kdy občané jedné smluvní strany jsou na území druhé smluvní strany
v nepřítomnosti odsouzeni pro spáchání trestného činu, avšak ještě před nastoupením a vykonáním
uloženého  trestu  se  vrátí  na  území  svého  domovského  státu.  Jelikož  ani  Česká  republika,  ani
Arménská republika standardně nevydávají své vlastní státní příslušníky, případné žádosti o vydání
by v takových případech nemohlo být vyhověno. K naplnění účelu trestního řízení není vhodné ani
předání  trestního  řízení  podle  Evropské  úmluvy  o předávání  trestního  řízení.  Jelikož  arménské
právo  pro  předání  výkonu  trestu  odnětí  svobody  vyžaduje  smluvní  základ,  zahájily  česká
a arménská strana už v roce 2016 jednání  o této dohodě, na jejímž základě by pak bylo možné
uskutečnit předání výkonu trestu odnětí svobody mezi těmito státy.

Zpravodaj V. Balaš - sjednání dohody má napomoci rozšíření možnosti mezinárodní justiční
spolupráce  v trestních  věcech  mezi  smluvními  stranami,  konkrétně  v řešení  situací,  kdy  státní
příslušník  jedné  smluvní  strany, trestně  stíhaný  druhou  smluvní  stranou,  po řádném předvolání
k soudnímu projednání a odsouzení nenastoupí uložený trest odnětí svobody a uprchne na území
svého domovského státu, ze kterého z důvodu státní příslušnosti nemůže být vydán.

Rád  by  ratifikaci  smlouvy  podpořil,  nicméně  Evropský  soud  pro  lidská  práva  zveřejnil
alarmující  statistiku, dle které Arménie často nedodržuje pravidla spravedlivého procesu. Jakým
způsobem je tento nedostatek zachycen ve smlouvě?

 Ředitelka  mezinárodního  odboru  trestního  ministerstva  spravedlnosti  Mgr.  Gabriela
Bláhová -  účelem není předat trestní řízení z ČR do Arménie. V rámci sjednávání dohody se snažili
soustředit na případ, aby náš pravomocný rozsudek mohl být uznán a vykonán v Arménii. Dohoda má
pojistky, jak by se s tím případně šlo vypořádat. 

V obecné rozpravě dále vystoupili poslanci V. Balaš, M. Benda, O. Benešík, nám. Krpač a řed.
Bláhová. 
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V podrobné rozpravě navrhl zpravodaj V. Balaš usnesení, které poslanci přijali /usn. č. 35,
hlasování 12-0-0 je zachyceno v příloze/.

 
Po  odůvodnění  náměstka  ministra  spravedlnosti   Mgr.  Richarda  Krpače,  LL.M.,

zpravodajské zprávě posl. Doc. JUDr. Vladimíra Balaše, CSc. a po rozpravě

zahraniční výbor
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně přijmout následující usnesení:

Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
d á v á  s o u h l a s  k ratifikaci  Dohody  mezi  Českou  republikou  a  Arménskou
republikou o usnadnění aplikace Evropské úmluvy o vydávání  z 13.  prosince 1957
(Praha, 9. června 2021).;

II. p o v ě ř u j e  předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké
sněmovny Parlamentu České republiky;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu

o výsledcích projednávání tohoto vládního návrhu na schůzi zahraničního výboru.

Schůze skončila v 11.20 hodin.

Zapsala: PhDr. Veronika Cihelková, tajemnice výboru

Mgr. Jaroslav   B ž o c h   v. r.  PhDr. Marek   Ž e n í š e k, Ph.D.   v. r.   
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ověřovatel výboru předseda výboru
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